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امیر صادقی پناه| محمدرضا زنوزی یکی دیگر از ســرمایه دارهایی 
بود که وارد فوتبال شــد و حالا به ته خط نزدیک شــده تا یک بار دیگر 

ثابت شود خصوصی سازی در فوتبال ایران جواب نمی دهد.
ســال های ســال اســت که اهالی فوتبال از دولتی بودن باشــگاه ها 
می نالنــد و خواهــان خصوصی ســازی در ایــن عرصــه هســتند. این 
موضوع درباره استقلال و پرسپولیس بیشتر به چشم آمده و حالا کار 
به جایی رسیده که موضوع ورود دو باشگاه به بورس هم جدی تر به 

نظر می رسد.
مســاله مهم اما درباره خصوصی ســازی فوتبال ایران این است که 
گذار شده اند، شکستی  هربار باشگاه ها به بخش خصوصی و افراد وا
بزرگ را تجربه کردند. به عبارت بهتر، تجارب سال های گذشته نشان 
می دهد هیچ وقت نشــده فردی با ســرمایه خوب وارد فوتبال شود و 
بتواند مسیری درست را انتخاب کند که البته انتهای آن به موفقیت 

برسد.
آخرین نمونــه این موضوع هــم محمدرضا زنوزی اســت کــه بعد از 
حدود یک دهه تیمــداری در فوتبــال و مالکیت باشــگاه هایی مثل 
کتور تبریز قصد خروج از  گسترش فولاد تبریز، ماشین سازی تبریز و ترا

فوتبال و حفظ سرمایه اش را دارد.
کتور گذاری ترا زنوزی، خواهان وا

کتور  چهار سال قبل که محمدرضا زنوزی خواهان خرید باشگاه ترا
از سپاه پاسداران شــد، خیلی ها آینده خوبی برای او متصور نبودند. 
این فرد متمول در آذربایجان شرقی که مالکیت شرکت های مختلفی 
را بــر عهــده دارد،  بعد از چند ســال تیمداری و حفــظ تیم هایی مثل 
گسترش فولاد و ماشین سازی تصمیم گرفت باشگاه بزرگ و پرطرفدار 
کتــور با  کتــور را بخــرد و بــا تبلیغات زیــاد به هدفــش نیز رســید. ترا ترا
انبوهی از بدهی ها در اختیــار او قرار گرفت و در یکی، دو ســال اول نیز 
هزینه های بسیار هنگفتی در بحث خرید بازیکنان داخلی و خارجی 
انجــام داد. نتیجــه ایــن هزینه هــا فقــط دریافت یــک جــام حذفی و 

قهرمانی در آن بود ودیگر هیچ موفقیتی حاصل نشد.

کتور  حالا با گذشت چند سال، زنوزی صدها میلیارد تومان برای ترا
در فوتبال هزینه کرده و الان به اوج دلسردی رسیده است. این فرد که 
همواره خودش را عاشق فوتبال معرفی می کرد، امروز به جایی رسیده 
گــذار کند و به نظر می رســد این مســاله  کتــور را وا کــه حاضر اســت ترا

آخرین مراحل خود را نیز طی می کند.
کتور  این جملات زنوزی به خوبی دلســردی او از حفظ ســهمیه ترا
برای شــرکت های تحــت مالکیت خــودش را ثابت می کنــد: »همین 
امروز آماده تحویل تیم به هر شــخص یا نهادی که مسئولان مربوط 
معرفی کنند هســتم. در بیانیه ای نیز اعلام کردیم کــه آماده تحویل 
تیم به هیأت فوتبال به عنوان متولی فوتبال استان هستیم تا به هر 

شخص یا مجموعه ای که می خواهند انتقال دهند.«

از تجربیات گذشته درس نگرفتیم
در ســال های گذشــته افراد زیادی بودند که ســعی در تیمداری 
کردنــد و وقتــی بــه هدف شــان رســیدند خیلــی زود  در فوتبــال 
دلســرد شــدند. نتیجــه آن اقدامــات عــلاوه بــر نابــودی تیم هایی 
گذار شــد، گاهی مســائل  کــه مالکیت شــان به بخــش خصوصی وا
قضائــی و ایجــاد پرونــده بــرای مالــکان در دســتگاه قضــا نیــز بود.  
مهم تریــن  بتــوان  شــاید  را  زنجانــی  بابــک  و  هدایتــی  حســین 
چهره هایی نامید کــه با خرید امتیاز تیم هایی مثل اســتیل آذین 
و راه آهن تهــران قصد تیمــداری کردند. بــا وجود هزینه هــای زیاد 
در ایــن دو تیــم امــا حــالا بــا گذشــت چنــد ســال آنها بــا انبوهــی از 
بدهی های مالی وضعیت نامعلومی دارند و البته که دیگر استیل 

آذین و راه آهن هم در فوتبال ایران وجود خارجی ندارند!
بعدهــا افــراد زیــادی امتیــاز تیم هــای لیــگ برتــری را خریدنــد؛ 
باشــگاه هایی مثل نفت تهران، اســتقلال اهواز، داماش گیلان و... از 
جمله تیم هایی بودند که مالکیت خصوصی را تجربه کردند اما هیچ 
کدام شان در سطح اول فوتبال دوام نیاوردند و همین حالا مشخص 

کنون کجا هستند. نیست مالکان آنها مثل شهرام شفیع زاده و... ا
دو تیم دیگر هم خصوصی هستند

کتــور که فعــلا مالکیتش  در لیــگ برتــر امســال فوتبال عــلاوه بــر ترا
گــذاری دارد، نســاجی مازنــدران و  بــر عهــده زنــوزی اســت و قصــد وا
شــهرخودرو مشــهد هــم بــا مالــک خصوصــی اداره می شــوند. رضــا 
حدادیان جزو معدود افرادی است که به خوبی در نساجی مدیریت 
می کنــد و توانســته اقدامــات موثری بــرای این تیــم ریشــه دار انجام 
بدهــد. از طرف دیگــر، فرهــاد حمیــداوی نیز بــا وجــود پرونده های 
قضائــی فعلا تیــم شــهرخودرو را در اختیــار دارد؛ هرچند کــه این تیم 
با وضعیتــی نامطلــوب در قعر جــدول رقابت هــا قــرار دارد و احتمال 
زیادی درباره سقوط می رود. با این حال حمیداوی و حدادیان فعلا 
پای تیم هایشان ایستاده و در تلاشند تا بتوانند در شرایط اقتصادی 
نامطلوب کنونی اقدامات موثری انجام بدهند. اما اینکه تا چه زمانی 

آنها دوام بیاورند، مشخص نیست.
چرا استقلال و پرسپولیس باید خصوصی شوند؟

گذاری  در شــرایط کنونــی تجربیــات ناموفــق گذشــته در بخــش وا
باشــگاه های فوتبــال ایــران نگرانی هــای فوتبال دوســتان ایرانــی را 
افزایــش می دهد. ایــن روزها کــه مســئولان دولتی درصدد هســتند 
تــا اســتقلال و پرســپولیس را بــه بــورس ببرنــد و خصوصــی کننــد، 
نگرانی هایی درباره آینده این دو باشگاه به وجود می آید. دو باشگاهی 
که به نوعی ویترین فوتبال ایران هستند و طرفداران میلیونی در کشور 
دارند، در وضعیت کنونی با وجود همه مشــکلات اما بقایشــان برای 
طرفداران مهم اســت و اینکه قرار اســت بعد از خصوصی ســازی چه 

سرنوشتی پیدا کنند، مشخص نیست.

چراعابربانکهایفوتبالبهبنبستمیرسند؟
بررسی دلایل شکست خصوصی سازی در فوتبال و گفت وگوی »شهروند« با معاون سابق وزیر ورزش

شــهروند| در حالی که در یک دهه اخیر بانوان به مرور توانستند 
جــای خــود را در رشــته های زیرمجموعــه فدراســیون بدنســازی و 
پــرورش انــدام باز کننــد، به یک بــاره نامــه عجیبــی از ســوی وزارت 
ورزش به استان ها ابلاغ شده است.فدراسیون بدنسازی و پرورش 
اندام که رشته هایی همچون پاورلیفتینگ، مچ اندازی، بدنسازی، 
فیتنس و قوی ترین مــردان را تحت پوشــش خود قرار داده اســت، 
در ســال های اخیــر توانســته در برخــی از حوزه ها در بخــش بانوان 
نیز فعالیت کنــد. در ابتدا حضــور بانــوان در کلاس های آموزشــی و 
مربیگری و سپس شروع فعالیت رشته مچ اندازی از سال 95 باعث 
شد تا فدراسیون بدنسازی نیز صاحب نایب رئیس بانوان شود. در 
چند سال اخیر هم که شاهد فعالیت رسمی بانوان در رشته هایی 
همچون پاورلیفتینگ و فیتنس چلنج بودیم و حتی حالا بدنسازی 
بانوان دارای مربیان درجه یک هم هست.اما در روزهای اخیر اتفاق 
عجیبی رخ داده و مریم کاظمی پور، معاون امور بانوان وزارت ورزش 
در نامه ای به فدراسیون و ادارات کل ورزش استان ها از ممنوعیت 
تمامی فعالیت های بانوان در رشــته های زیرمجموعه فدراسیون 
بدنسازی تا اطلاع ثانوی خبر داده است! دلیل این دستور در نامه 
نداشتن مجوز کتبی عنوان شــده؛ در حالی که در مقاطع مختلف 
مسئولان وقت این فدراسیون از اخذ مجوز برای رشته های مختلف 
خبر داده انــد. با توجه به اینکه فدراســیون بدنســازی رویدادهای 
مربــوط بــه بانــوان را در ماه هــای آینده پیش بینــی کــرده، باید دید 
فعالیــت بانــوان در ایــن فدراســیون چــه سرنوشــتی پیــدا می کند. 
جالب اینکه این فدراســیون حتی در اسفندماه میزبان مسابقات 

فیتنس چلنج قهرمانی آســیا و در فروردین ماه ســال آینده میزبان 
مسابقات مچ اندازی قهرمانی آســیا در بخش بانوان شده، اما حالا 
مجوز فعالیت های داخلی هم از آنها ســلب شــده است!عجیب تر 
از همــه اینکه تیم ملی مچ انــدازی بانوان مردادماه امســال با مجوز 
شــورای برون مرزی وزارت ورزش به مســابقات آســیایی قزاقســتان 
اعزام شد و با کســب چندین مدال طلا، نقره و برنز به عنوان سومی 
قاره کهن رســید، امــا حالا بانوان این رشــته حتی مجــوز فعالیت در 
کنش  داخل را هم ندارند.مسئولان وزارت ورزش فعلا به این ماجرا وا
نشــان نداده اند و فدراســیون بدنســازی نیز مســئولیت ماجــرا را بر 
کنش  گردن وزارت ورزش انداخته است. به هر حال این تصمیم با وا
منفی بانوانی که در رشته های زیرمجموعه فدراسیون بدنسازی در 
سراسر کشور فعالیت می کنند، مواجه شده و مشخص نیست دلیل 

گهانی چه بوده است. اصلی برای چنین تصمیم نا

شــهروند|یکی از داغ تریــن موضوعــات روز فوتبــال ایــران بــه 
کی، مدافع  بحث شکایت چند باشگاه لیگ برتری از حسین سا
چپ پای نفت آبادان برمی گردد. این باشــگاه ها طی هفته های 
گذشــته بعــد از دیدارهای خــود با نفــت آبادان نســبت بــه بازی 
کی معترض شده اند و ادعاهای بزرگی هم مطرح شده  کردن سا

است.
کمیتــه انضباطــی  کــه بــه  کی در شــکایتی  باشــگاه های شــا
فدراســیون ارایــه کردند، بــه مــدارک شناســنامه ای مدافع نفت 
ایراد گرفتند و معتقدند او با شناســنامه فــرد دیگری در میادین 
کی اســت.  فوتبــال حاضر می شــود و نــام خودش هم احمد ســا
کی تمــاس بگیریم و  بــزرگ شــدن این ماجــرا باعث شــد تا بــا ســا
در ایــن خصــوص بــا وی صحبــت کنیــم. ایــن بازیکن کــه علاقه 
زیــادی به صحبت کــردن در ایــن خصوص نداشــت، یک جمله 
را چندبــار تکرار کــرد: »این، یک توطئــه کثیف اســت.«از مدافع 
نفــت خواســتیم کــه فقــط بگویــد بــا شناســنامه خــودش بــازی 
می کند یا نه؛ او پاســخ داد: »یعنی این همه سال که در تیم های 
ملــی جوانــان و امیــد بــازی کــردم، کشــورهای دیگــر نفهمیدند 
اســت. مــن  واقعــا خنــده دار  اســت؟  شناســنامه مــن جعلــی 
نمی دانم این حرف ها چیست که درباره من مطرح شده است. 

مطمئن باشید از طریق قانونی اقدام می کنم.«
کی مدعی شــده اند برای  کی درباره اینکه باشــگاه های شا ســا
کید  مشــخص شــدن ســن از او تســت اســتخوان گرفته شــود، تا
کــرد: »مــن هیچ مشــکلی با ایــن موضــوع نــدارم؛ قبلا هم تســت 

اســتخوان داده ام. اشــکالی نــدارد، ما هــم خدایی داریــم. فقط 
این را بگویم وقتی شــکایت و شــکایت بازی دوســتان تمام شد و 
کمیتــه انضباطی ادعایشــان را رد کــرد، نوبت به من می رســد که 
اعــاده حیثیت و از آنها شــکایت کنم.«بــا وجود تکذیــب ماجرا از 
کی، اما پرونده شکایت 5 باشــگاه لیگ برتری  سوی حســین ســا
از او در کمیته انضباطی مفتوح شــده و باید همــه جوانب ماجرا 
مورد بررســی قــرار بگیــرد. پیش بینی می شــود تا زمان مشــخص 
شــدن ابعــاد ماجــرا جلــوی بــازی ایــن بازیکــن گرفتــه شــود و او 
، کمیتــه انضباطی  بــرای تیمش بــه میدان نــرود. از طــرف دیگــر
برای کامل کردن مســتندات خود نیــاز به زمان و البته شــنیدن 
کی و خود بازیکن خواهد داشت.باید  ادعاهای باشــگاه های شا
دید سرانجام این جنجال بزرگ در فوتبال ایران چه خواهد شد 

و در نهایت چه اتفاقی در این خصوص رخ خواهد داد.

توقفرشتههایبدنسازیبانوان دستور
با دستور معاون بانوان وزارت ورزش، فعالیت های بانوان فدراسیون بدنسازی متوقف شد

پاسخکوبندهمتهماینروزهایلیگفوتبال
کی، بازیکن نفت آبادان در گفت وگو با »شهروند«: این، یک توطئه کثیف است حسین سا

بــرای پیگیــری ایــن مســاله کــه چــرا افــرادی کــه در فوتبــال 
ســرمایه گذاری می کنند، خیلی زود پا پس می کشــند با امیررضا 
واعظ آشــتیانی، معاون ســابق وزیر ورزش هم کلام شدیم. او به 
خبرنگار مــا گفت: »من بارها گفته ام کــه حق پخش تلویزیونی، 
اسپانســرینگ، کپی رایت و تبلیغات محیطی 4 رکن اساسی در 
فوتبال هســتند که در حال حاضر عملا 3 رکــن در فوتبال ایران 
قابل استفاده نیست. ما نه حق پخش تلویزیونی داریم، نه کپی 
رایت را رعایت می کنیم. حتی تبلیغات محیطی هم هنوز به طور 
گذار نشده اســت. از طرف دیگر در بخش  کامل به باشــگاه ها وا
اسپانســرینگ هم وقتی کپی رایت وجود نداشــته باشــد، عملا 

عایدی زیادی به باشگاه ها نمی رسد.«
گرچه می شــود از  او صحبت هایــش را اینطــور ادامــه داد:  »ا
تبلیغات محیطی، بلیت فروشــی و اسپانســرینگ درآمدزایی 

خوبی داشــت امــا امــروز هزینه هــا آنقدر زیاد شــده که شــاید 
، افراد ســرمایه داری  کفاف اداره تیــم را ندهند. از طــرف دیگر
کــه وارد فوتبــال می شــوند در بحــث مدیریــت فوتبــال تجربه 
کافی ندارنــد و نمی تواننــد آنطور کــه باید هزینه هــا و درآمد را 
مدیریــت کننــد. نتیجــه این می شــود فردی کــه با هــزار امید 
و آرزو وارد فوتبــال شــده و هزینــه کــرده، در نهایــت می بینــد 
میلیاردها تومــان از جیبش رفته و عایدی خاصی هم برایش 
نداشته است. پس دلســرد می شــود و تصمیم به کناره گیری 

می گیرد.« 
معاون سابق وزیر ورزش همچنین گفت: »ما برای آنکه بخش 

خصوصی را به ورود به ورزش و فوتبال ترغیب کنیم، باید ورزش 
کنون بخش خصوصی  را به یک بنگاه اقتصادی تبدیل کنیم. ا
حضــور ناچیــزی در ورزش دارد. وقتی ورزش خودکفا شــود، آن 
وقت می شــود انتظار داشت بخش خصوصی ورود کند و علاوه 

بر هزینه، درآمد هم داشته باشد.«
مدیرعامل ســابق باشگاه اســتقلال در پاســخ به این پرسش 
که در شــرایط کنونی خصوصی ســازی اســتقلال و پرســپولیس 
امکان پذیر اســت؟ گفت: »شــما کافی اســت بــه بدهی های دو 
باشگاه نگاهی بیندازید تا همه چیز را متوجه شوید. من شخصا 
موافق خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس هستم اما وقتی 

این دو باشگاه زیان ده هستند، چطور می شود آنها را فروخت؟ 
ابتدا باید این دو باشــگاه ســودده باشــند و بعد در بورس آنها را 
عرضه کنیــم. تا زمانی که ایــن اتفاق نیفتد، امکان ندارد ســهام 

استقلال و پرسپولیس فروخته شود.«

کسیدلسردمیشود واعظآشتیانی:وقتیدرآمدنیست،هر


